



خالد حنفي يلتقي رئيسة الوزراء نجلاء بودن: عودة تونس إلى صلب اتحاد الغرف العربية

بالتكنولوجيا الرقمية مثل إطلاق الاستراتيجية العربية للأمن السيبراني، وإقامة المنتدى العربي للاقتصاد الرقمي وتشكيل فرق عمل مكلفة بموضوعات الذكاء الاصطناعي والجامعة الذكية وصون الشبكات العربية ضد عمليات القرصنة الإلكترونية.

وتمحورت أعمال الدورة الحالية للملتقى حول "تداعيات الحرب الروسية الأوكرانية على الأوضاع الاقتصادية في المنطقة العربية"، حيث زادت تلك الحرب من تدهور الأوضاع ونجح عنها أزمة غذاء عالمية بارتفاع أسعار الطاقة وما لذلك من تأثير مباشر على المنتجات الغذائية، وهو تطلب إعادة بعث النقاش العربي حول موضوع الأمن الغذائي العربي.

وأوضح السفير زكي أن الفجوة الغذائية للعالم العربي والتي تتجاوز 100 مليون طن من السلع حالياً ستفاقم، إن لم تتدخل الحكومات والمنظمات لحلها، خاصة وأن هناك العديد من العوامل المؤثرة منها الديموغرافية كتضاعف عدد سكان الوطن العربي، والعوامل المناخية كالجفاف وندرة المياه، وضعف الاستثمار العربي في المشاريع الزراعية.

وشهدت أعمال الدورة نقاشات مستفيضة حول موضوع الأمن الغذائي العربي، إذ تم عرض إحاطة مفصلة في هذا الشأن، تناولت الوضع الحالي للإنتاج الزراعي ومعوقات تطويره، كما تم استعراض المجهودات والمبادرات السابقة التي طرحت في إطار التعاون العربي للتقليل من حجم الفجوة الغذائية. وفي ذات السياق، أيضاً طرحت العديد من الأفكار والاقتراحات التي عالجت موضوعات التمويل ورفع الاستثمار في القطاع الزراعي وتشكيل مخزون غذائي استراتيجي عربي، واستغلال الميزات والثروات التي تتوفر عليها المنطقة العربية وغيرها من الأفكار.

ويتيح اجتماع لجنة التنسيق العليا للعمل العربي المنعقد فرصة للنظر في توحيد جهود كل المنظمات العربية ورؤيتها للتعامل مع موضوع الأمن الغذائي العربي خاصة في ظل الأزمات الحالية والتي زادت من تفاقم الأوضاع عالمياً وعربياً. تجدر الإشارة في هذا الصدد، إلى أن أعمال الدورة شهدت توقيع خمسة اتفاقات تعاون بين مؤسسات العمل العربي المشترك وجهات شريكة.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

استقبلت رئيسة الحكومة التونسية، نجلاء بودن رمضان بقصر الحكومة بالقصبة، الأمين العام لاتحاد الغرف العربية السيد خالد حنفي، وذلك بحضور رئيس الاتحاد التونسي للصناعة والتجارة والصناعات التقليدية سمير ماجول.

وأكد الأمين العام لاتحاد الغرف العربية أن اللقاء برئيسة الحكومة كان مثمراً وتطرق إلى عدة مواضيع اقتصادية على المستوى العربي، معلناً عودة الاتحاد التونسي للصناعة والتجارة والصناعات التقليدية إلى دائرة العمل العربي المشترك صلب اتحاد الغرف العربية، ومثمناً دوره في دعم القطاع الخاص، حيث دعا في هذا الإطار رجال الأعمال والمستثمرين العرب إلى المجيء والاستثمار في تونس.

وأبرز أن اتحاد الغرف العربية يدرس امكانية تنظيم مؤتمر لرجال الأعمال والمستثمرين العرب في تونس، مشيراً إلى استعراض آفاق دعم التعاون العربي المشترك خاصة في مجالات ربط الموانئ بين تونس وعدد من الدول العربية، بما يساهم في دفع التجارة البحرية بينها ولتكون منصات للانطلاق نحو اسواق جديدة واعدة من خلال تحالفات استراتيجية تحقق القيمة المضافة للاقتصادات العربية. كما تطرق اللقاء إلى أهمية دعم قطاع ريادة الأعمال خاصة في المجالات التكنولوجية الحديثة وأهمية تطويرها وانشاء قطاب جديدة بالجهات الداخلية في تونس تكون قادرة على دفع التنمية بها.

وأوضح أن الاتحاد الذي يضم 22 دولة عربية و16 دولة من مختلف القارات يسعى اليوم إلى الاستفادة من التجارب والتوجهات التونسية في عدة مجالات اقتصادية واستثمارية.

وشارك الأمين العام في أعمال الدورة 53 للجنة التنسيق العليا للعمل العربي المشترك، التي عقدت في مقر اتحاد إذاعات الدول العربية في تونس، حيث أشرف الأمين العام لجامعة الدول العربية أحمد أبو الغيط على أعمال الدورة عن بعد. وقد ترأس السفير حسام زكي أعمال اللجنة نيابة عن الأمين العام، حيث ألقى كلمة باسمه أشاد فيها بالتقدم المحرز في موضوع التحول الرقمي، والذي تناولته اللجنة في الدورات الثلاث السابقة ونتج عنها تحقيق عدة انجازات مهمة في مجالات ترتبط



■ Khaled Hanafi meets Prime Minister Najla Bouden: Tunisia's Return to the Core of the Union of Arab Chambers

The Tunisian Prime Minister, Najla Bouden Romdhane, received at the Government Palace in the Kasbah the Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, in the presence of the President of the Tunisian Union of Industry, Trade and Handicrafts Samir Majoul.

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers confirmed that the meeting with the Head of Government was fruitful and touched upon several economic issues at the Arab level, announcing the return of the Tunisian Union of Industry, Trade and Handicrafts to the circle of joint Arab action within the Union of Arab Chambers, and appreciating its role in supporting the private sector, in this context, he called on Arab businessmen and investors to come and invest in Tunisia.

He highlighted that the Union of Arab Chambers is studying the possibility of organizing a conference for Arab businessmen and investors in Tunisia, pointing to a review of the prospects for supporting joint Arab cooperation, especially in the areas of linking ports between Tunisia and a number of Arab countries. Which contributes to advancing maritime trade between them and to be platforms for launching towards new and promising markets through strategic alliances that achieve value-added for Arab economies. The meeting also touched on the importance of supporting the entrepreneurship sector, especially in the fields of modern technology, and the importance of developing it and establishing new poles in the internal regions in Tunisia that would be able to advance its development.

He explained that the union, which includes 22 Arab countries and 16 countries from different continents, seeks today to benefit from Tunisian experiences and trends in several economic and investment fields.

The Secretary-General participated in the work of the 53rd session of the Higher Coordination Committee for Joint Arab Action, which was held at the headquarters of the Arab States Broadcasting Union in Tunis, where the Secretary-General of the League of Arab States, Ahmed Aboul Gheit, supervised the work of the session remotely. Ambassador Hossam Zaki chaired the work of the committee on behalf of the Secretary-General, where he delivered a speech in his name in which he praised the progress made on the subject of digital transformation. Which was addressed by the committee in the previous three sessions, which resulted in

the achievement of several important achievements in areas related to digital technology, such as the launch of the Arab strategy for cybersecurity, and the establishment of the Arab Forum for the Digital Economy and the formation of working teams in charge of the topics of artificial intelligence, the smart university, and the preservation of Arab networks against electronic piracy.

The work of the current session of the forum focused on “the repercussions of the Russian-Ukrainian war on the economic situation in the Arab region.” As that war worsened the situation and resulted in a global food crisis with high energy prices and a direct impact on food products, and it required reviving the Arab debate on the issue of Arab food security.

Ambassador Zaki explained that the food gap in the Arab world, which currently exceeds 100 million tons of commodities, will worsen if governments and organizations do not intervene to solve it. Especially since there are many influencing factors, including demographics, such as doubling the population of the Arab world, climatic factors such as drought and water scarcity, and weak Arab investment in agricultural projects.

The session’s work witnessed extensive discussions on the issue of Arab food security, as a detailed briefing was presented in this regard, which dealt with the current situation of agricultural production and the obstacles to its development, previous efforts and initiatives put forward within the framework of Arab cooperation to reduce the food gap were also reviewed. In the same context, many ideas and suggestions were put forward that dealt with financing issues, raising investment in the agricultural sector, forming an Arab strategic food stock, exploiting the advantages and wealth that the Arab region has, and other ideas.

The meeting of the Higher Coordination Committee for Arab Action, held, provides an opportunity to consider unifying the efforts of all Arab organizations and their vision to deal with the issue of Arab food security, especially in light of the current crises that have further exacerbated the situation globally and in the Arab world. It should be noted in this regard that the session's work witnessed the signing of five cooperation agreements between joint Arab action institutions and partner agencies.

Source (Union of Arab Chambers)